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Heidelbergi Káté
116. Kérdés: 
Miért szükséges a keresztyéneknek imádkozni?
Felelet: Azért, mert ez a legfontosabb része annak 
a háládatosságnak, melyet Isten tőlünk kíván. És 
mert az Ő kegyelmét és Szent Lelkét csak azokkal 
közli az Isten, akik azt szívszerinti fohászkodással 
szüntelenül kérik és neki azért hálát adnak.
Zsolt. 50: 14, 15; 5. Móz. 4: 29; Máté 7: 7; Luk. 
11: 13: Jak. 1: 5, 6; Zsolt. 50: 23: Zsid. 13: 15; 1. 
Thess. 5: 17

129. Kérdés: 
Mit jelent e szócska: “Ámen?”
Felelet: Az “Ámen” ezt jelenti: igazán és 
biztosan meglesz. Mert sokkal bizonyosabban 
meghallgatja Isten az én imádságomat, mint 
ahogy szívemben érzem, hogy ezt kívánom Tőle.
2. Kor. 1: 20; 2. Tim. 2: 13.

Imádság

Szentháromság Egy Isten, hálát adunk és 
dicsérünk téged!

Megáldottad munkánkat, termést növesztett esőd 
és napod. Még ha kevesünk is van, te folyton 
megadod, amire egy nap alatt szükségünk 
van – mind szezonban, mind az elkövetkező 
pihenőidőben.

A járvány idején megállítottál rohanásunkban 
minket, amelyben se Rád, se magunkra, se 
szeretteinkre nem figyeltünk gyakran. Most teret 
adtál ezekre, köszönjük ezt neked!
Hálával emlékezünk azokra, akiket Te küldtél, 
hogy ragyoghasson rajtuk keresztül jelenléted. 
Köszönjük tanúidat: Luthert, a gályarabokat, 
Gachal Jánost. Örömmel állunk be a sorba utánuk, 

hogy boldogan megvalljuk:
Egyedül a Te kegyelmedből, a Tőled kapott hitben 
van örök életünk.

Adj bátorságot, hogy megvallhassuk reformált 
keresztyén hitünket, hogy terjedhessen 
a dicsőséged rajtunk keresztül is, hogy 
minden ellened emelt szellemi hatalmasságot 
leromboljunk. Jézus Krisztusért, hallgass meg 
minket. Ámen.

Bárdos-Blatt Boglárka, teológos

Aki bűnbánatot tart, olyan, mint aki egy 
sötét lyukból kiugrik a napra! 

(Dr. Luther Márton)

CIP - Каталогизација у публикацији
Библиотека Матице српске, Нови Сад
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AZ IGE MELLETT

REFORMÁCIÓ, IGAZSÁG, SZABADSÁG
„És megismeritek az igazságot, és az igazság szabadokká tesz titeket.” (János 8,32)

Októbert a reformáció hónapjának szoktuk nevezni. Számunkra nemcsak egy  történelmi esemény, 
hanem a lelki megújulásnak fontos történelmi momentuma is. A reformáció választ adott arra a 
kérdésre, hogy milyen út vezet a Szentháromság Isten megismeréséhez. A Biblia alapján választ adott 
arra a is, hogy kicsoda az ember. Hatása nemcsak az egyház életére és szervezetére vonatkozott, 
hanem hatással volt az egész emberi társadalomra. Felvilágosodást adott arról, hogy mi az igazság és 
a szabadság igazi tartalma és formája.

Az embert évezredek óta foglalkoztatja az igazság és a szabadság kérdése. Ezek az ember által alkotott 
bölcsesség legvitatottabb fogalmai. A történelem folyamán különböző időben, különböző helyeken, 
különböző értelmezések születtek.

Mi keresztyének, akik a reformáció tanítását elfogadva olvassuk a Bibliát, a választ, hogy ezek a 
kifejezések valójában mit is jelentenek, a Szentírásból vesszük. Mi az igazság? Isten Igéje az igazság! 
Jézus Krisztus a testté lett Ige! Az Ő személyes ismerete hozza számunkra a szabadságot. Azok, akik 
igazán ismerik az Úr Jézust, megszabadulnak a bűntől. Jézus tanításában az igazság nem csupán az 
Ő tanítása, hanem az Ő személye is. Ő maga az igazság, ezzel együtt Ő az út és az élet is! „Aki azt 
akarja, hogy minden ember üdvözüljön és az igazság ismeretére eljusson.” (1 Tim 2,4). Akik igazán 
ismerik az Urat, világosságban járnak, és Isten Szentlelke vezérli őket. 

A keresztyén anyaszentegyházban is mindig vita volt, hogy mi az igazi igazság és szabadság. A 
reformáció rámutatott arra, hogy az igazi választ csakis a Szentírásban, Isten Igéjében találjuk meg. A 
reformátorok és hitvalló őseink bizonyságot tettek az Úr Jézus Krisztusról, és ugyanakkor keményen 
harcoltak, küzdöttek, hogy az egyházban Isten Igéje világosan és érthetően hangozzék. A hívők élete 
akkor is, és mindig, különböző megpróbáltatásoknak volt kitéve. A mai egyháznak is megvannak 
a kihívásai és próbatételei, mint ahogyan a reformáció korában is megvolt. Az akkori időszaknak 
a legnagyobb kihívása az volt, hogy Isten üzenete háttérbe szorult, mert az emberi bölcsesség, 
okoskodás, tévtanítás kiszorította az egy és örök igazságot, melyet az Úr a Szentírásban kijelentett. A 
reformáció legnagyobb sikere, hogy újra Isten Igéje került az egyházi élet központjába. 

Ma az egyik legnagyobb kihívás a hitetlenség és az örök igazságról való tudatlanság. Sokan nem is 
gondolják végig, hogy kiben hisznek, és mit is hisznek valójában. Az anyagi jólét, pénzszerzés leköti 
az ember figyelmét és erejét. Az anyagi javak hajszolása rabul ejti az embert, és nem marad ideje, sem 
akarata az Isten dolgaival való foglalkozásra. 

Sok helyen panaszkodunk, hogy milyen kevesen vagyunk az egyházban, a gyülekezetben. A hívők 
száma nem változtat Isten igazságán. Az igazság és a szabadság értéke nem attól függ, hogy hányan 
látják és hányan vallják azt. A mennyei Atya mindenkihez szól, ezért a mi feladatunk Isten szeretetének 
és igazságának hirdetése, hogy minél több ember hallja és tapasztalja meg a Jézus Krisztusban való 
szabadságot. Ez a szabadság nem a törvényre van építve, hanem a kegyelemre. A törvény azt mondja: 
ha kiérdemled a szabadságot, szabad leszel. A kegyelem pedig azt hirdeti: szabad lettél a Krisztusban 
való hit által. A törvény erőt követel az embertől, a kegyelem viszont erőt ad annak, akinek nincs. 
A hívőnek elég, ha hisz a Megváltóban, Jézusban Krisztusban, mert Ő Szentlelke által ád erőt, 
szabadságot és szabadulást a világ szolgaságából. Mi, keresztyének hisszük, hogy szabadok vagyunk 
minden bűntől, és ezért érezzük és tudjuk azt, hogy Isten gyermekei lettünk. Ez a gyermeki bizalom 
a mennyei Atya iránt késszé tesz arra, hogy egyedül neki szolgáljunk. A szolgálatunk és életünk tele 
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van kísértésekkel, megpróbáltatásokkal, de a mi Urunk gondviselése mindig velünk van és velünk 
marad. Ezért nem szabad a saját erőnkben, tudásunkban bizakodni, hanem mindig az ő irgalmára kell 
támaszkodni.

Ha a mi életünk Krisztusban van, akkor Pál apostollal együtt vallhatjuk:

„Mert meg vagyok győződve, hogy sem halál, sem élet, sem angyalok, sem fejedelemségek, sem 
hatalmasságok, sem jelenvalók, sem következendők, sem magasság, sem mélység, sem semmi más 
teremtmény nem szakaszthat el minket az Istennek szerelmétől, mely vagyon a mi Urunk Jézus 
Krisztusban.” (Róm 8,38-39).

4

AZ ALAPOK

1. Solus Christus – Egyedül Krisztus

„Az Istentől nekem adott kegyelem szerint, mint bölcs építőmester, alapot vetettem, de más épít rá. 
Vigyázzon azonban mindenki, hogyan épít rá. Mert más alapot senki sem vethet a meglevőn kívül, aki 
Jézus Krisztus.” (1Kor 3, 10-11) Egyedül Krisztus az egyház alapja. Az egyház Krisztusra épül. 
Belőle nő ki, belőle táplálkozik, az Ő életereje hatja át, s az Ő Lelke élteti. A keresztyén ember 
életének is Krisztus az alapja, mert a keresztyén élet Krisztushoz kötött élet. Aki nem Krisztusra 
építi az életét, az nem keresztyén. „Ti azonban nem test szerint éltek, hanem Lélek szerint, ha Isten 
Lelke lakik bennetek. De akiben nincs Krisztus Lelke, az nem az övé.” (Róm 8, 9)

- Egyedül Krisztus az egyház feje! Nincs más feje az egyháznak, csakis Jézus Krisztus. Krisztus 
a mi főpapunk is. Sem pápák, sem patriarchák, sem püspökök nem foglalhatják el Krisztus helyét! 
„az igazsághoz ragaszkodva növekedjünk fel szeretetben mindenestől őhozzá, aki a fej, a Krisztus” 
(Ef 4, 15). Az egyház Krisztus teste, aminek Ő a feje (1Kor 12, 12-27). A testben minden egyes tag 
közvetlen összeköttetésben van a fejjel. A fej irányítja az egész testet, és a tagokat is mind, külön-
külön. A fej hangolja össze a testrészeket. Az, hogy tudunk kosárlabdázni, focizni, sok különböző 
feladat összehangolásából áll. Egyszerre futunk, pattogtatjuk a labdát, és figyelünk a másikra. Vagy a 
bohóc, aki egyszerre egykerekűzik, és közben zsonglőrködik is, mennyi mindent össze kell hangolni. 
A fej hangolja össze a különböző tagokat. Így akar Krisztus összehangolni minket. Különbözőek 
vagyunk, de ha Krisztussal közvetlen kapcsolatban, közvetlen összeköttetésben vagyunk, akkor Ő 
vezetni fog minket, és összehangol a testvéreinkkel.

- Egyedül Krisztus a mi főpapunk. Ez szorosan összefügg az előzővel. Krisztus az egyház 
Ura, Ő a mi legfőbb főpapunk. A főpapi tisztségről ezt írja a Zsidókhoz írt levél: „Senki sem szerezheti 
meg azonban önmagának ezt a tisztséget, csak az, akit Isten hív el, mint Áront is. Ugyanúgy Krisztus 
sem maga dicsőítette meg önmagát azzal, hogy főpap lett, hanem az, aki így szólt hozzá: „Az én fiam 
vagy te, ma nemzettelek téged.” Ahogyan másutt is mondja: „Pap vagy te örökké, Melkisédek rendje 
szerint.”… Isten őt Melkisédek rendje szerint való főpapnak nevezte.” (Zsid 5, 4-6 és 10). „Melkisédek 
rendje szerint főpap lett örökké.” (Zsid 6, 20). Jézus a mi főpapunk, Ő végezte el értünk az engesztelő 

Halász Béla
 püspök  
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áldozatot a kereszten, ahol eltörölte bűneinket, egyszeri és tökéletes áldozatával (Zsid 10,14). Ő vitte 
véghez a megváltás nagy művét, s aki hisz Őbenne, annak bűnbocsánatot és örök életet ad. Ő a mi 
főpapunk, Aki nem juhok és bakok vérével, hanem a saját vérével ment be a szentek szentjébe, hogy 
elvégezze értünk az engesztelést. S amikor Ő felkiáltott a kereszten, hogy „Elvégeztetett!” (Jn 19,30), 
akkor a templom kárpitja kettéhasadt (Luk 23,46), mert az Ő áldozata árán mindannyian közvetlenül 
jöhetünk Isten színe elé. Jézus által közvetlen, személyes élő kapcsolatban lehetünk Istennel.
- Krisztus az egyetlen közbenjáró. Csak Jézus által közeledhetünk Istenhez. Senki sem mehet 
az Atyához, csak Őáltala (Jn 14, 6). Ő a mi egyetlen közbenjárónk, Aki által mehetünk Istenhez. „Mert 
egy az Isten, egy a közbenjáró is Isten és emberek között, az ember Krisztus Jézus.” (1Tim 2, 5). Sem 
a szentek, sem Mária, sem az angyalok nem járhatnak közben értünk, csak az Isten Fia Jézus Krisztus, 
Aki valóságos Isten, így Isteni erejével áll mellénk, de valóságos ember is lett, így mint testvérünk 
áll oda értünk az Atya színe elé, és imádkozik értünk minden nap. Nem tudom belegondoltál –e 
már abba, hogy a neved naponta elhangzik a mennyben? Jézus minden nap közbenjár érted, naponta 
beszélget rólad az Atyával, hogy abban a helyzetben, amiben éppen vagy meg tudd élni a hitedet, és 
merd, tudd követni Jézust, merj bizonyságot tenni róla. Naponta imádkozik értünk, hogy a hit útján 
tudjunk járni, és a jót tudjuk választani, a rosszra pedig nemet tudjunk mondani. 

- Krisztus az egyetlen Megváltó. Ő az Isten egyszülött Fia, az emberré lett Isten. Nincs senki 
más, aki el tudná törölni bűneinket, és ki tudna menteni minket a halálból és a kárhozatból. „tudjátok 
meg valamennyien, Izráel egész népével együtt, hogy a názáreti Jézus Krisztus neve által, akit ti 
megfeszítettetek, akit Isten feltámasztott a halálból: őáltala áll előttetek ez az ember egészségesen. 
Ez lett a sarokkő, amelyet ti, az építők megvetettetek, és nincsen üdvösség senki másban, mert nem 
is adatott az embereknek az ég alatt más név, amely által üdvözülhetnénk.” (ApCsel 4, 10-12). 
Jézus váltott meg minket. Ő mentett ki a bűnből, a halálból, és a kárhozatból, hogy bűnbocsánatot 
és örök életet adjon nekünk, és Isten gyermekeivé legyünk az Ő kegyelméből. Ő elvégezte a mi 
megváltásunkat a kereszten, amikor így kiáltott fel: „Elvégeztetett!” (Jn 19,30). És ennek fényében, 
ennek következtében, mindenki, aki Őbenne hisz bűnbocsánatot, bűnből való szabadulást kap. Jézus, 
mint Megváltó alkalmazza ránk, és valósággá teszi a megváltás művét azok életében, akik hittel 
odafordulnak hozzá.

(A teljesség igénye című könyvből részlet)

RÁDIÓS ISTENTISZTELET
Értesítjük testvéreinket, hogy református istentiszteletünket 2020. október 4 - én

közvetíti az Újvidéki Rádió. Vallási műsorunk ultrarövid hullámon, vasárnap reggel 
8:05 -kor a 90,5/92,5 MHz-en hallható. 

Sándor Levente 
szadai lelkipásztor 

Értesítjük kedves testvéreinket, hogy elindult a Szerbiai Református Keresztyén 
Egyház új honlapja a www.reformatusok.rs címen.
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Írta: Kovács Csaba, teológus

HÁZI ÁHÍTAT

2020. Október
Jelmagyarázat: R-reggel; E-este;

R: 2Sám 7,1–7
„Amikor a király már palotában lakott, és az Úr mindenfelől nyugalmat adott neki 
ellenségeitől, ezt mondta a király Nátán prófétának: Nézd, én cédruspalotában lakom, az 
Isten ládája pedig sátorlapok között lakik.” ( 2Sám 7,1)
Csend kell a lelki és vallási fejlődéshez. Izráel történelmében Dávid király volt a mércéje 
a hívő, Istennek tetsző vezetőnek. Példát mutatott azzal, hogy folyton számolt az Úrral, és 
mindig visszatért az Úrhoz, ha eltévelyedett. Mindemellett, be kellett következzen a béke 
és csend időszaka, hogy a király gondolatai az Isten dolgaira összpontosuljanak. Keressük 
mi is a csendet kedves Testvéreim, a csendben pedig meg fogjuk hallani Urunk hívó szavát. 

Ima: Drága, szerető Istenünk! Kegyelmes Atyánk! Hozz nyugalmat a mi lelkünknek ebben 
a rohanó világban. Segíts megállni és megnyugodni a Te jelenlétedben. Vágyunk arra a 
békességre, amit Urunk Jézus ígért nekünk. Ámen

E: 1Kor 10,1–13

R:2Sám 7,8–17
„Ha majd letelik az időd, és pihenni térsz őseidhez, fölemelem majd utódodat, aki a te 
véredből származik, és szilárddá teszem az ő királyságát. Atyja leszek, és ő az én fiam lesz. 
Ha bűnt követ el, megfenyítem férfihoz illő bottal, embereknek kijáró csapásokkal. De nem 
vonom meg tőle szeretetemet.” (2Sám 7, 12.14-15a)
Nem egy zord itélőbíró a mi Istenünk. Nem is egy könyvelő, aki személytelenül összeadná 
jó és rossz cselekedeteinket. Mennyei Atyánk van, aki gyermekeivé fogadott bennünket. A 
saját gyermekeinknek is jó, szép és biztonságos jövőt szeretnénk biztosítani. Ezen a jövőn 
munkálkodhatunk földi módon, de a legjobb garancia utódaink jólléte felől az, hogy a mi 
mennyei Atyánk, az ő Atyjuk is, Aki gondjukat fogja viselni. 

Ima: Gondviselő Atyánk! Hálatelt szívvel fordulunk Hozzád oltalmadért és megtartó 
figyelmes tekintetedért. Nálad biztonságban vannak szüleink és gyermekeink. Tudjuk, hogy 
bármi is történne velük, az a Te akaratod szerint, javukra van. Ámen

E: 1Kor 10,14–11,1

R: 2Sám 7,18–29
„A te ígéreted és szándékod szerint vitted véghez mindezeket a hatalmas dolgokat, hogy 
megismertesd azokat szolgáddal. Ezért vagy te oly nagy, Uram, ó, Uram! Senki sincs hozzád 
fogható, sőt nincs is rajtad kívül isten, egészen úgy, ahogyan magunk is hallottuk.”  (2Sám 
7, 21-22)
Hatalmas Istenünk van! Ő a világmindenség teremtője és fenntartója. Ha Isten szándéka 
ellen cselekedünk, akkor nem lesz áldása a munkánkon. Fordítsunk időt Istenünk akaratának 
a kikutatására. Olvassuk rendszeresen az Ő írott kijelentését, a Bibliát. Forduljunk hozzá 
rendszeresen imádságban. Vegyünk részt az istentiszteleteken és hallgassuk a hirdetett Igét. 
Csakis Jézus az Út, az Igazság és az Élet. Nélküle soha se lehet teljes az életünk. 

Ima: Drága Jézus! Szeretett Megváltónk! Míg a világ mindenféle tévutakra vezetne 
bennünket a boldogság hajszolása címén, mi tudjuk, hogy csak Te vagy az igazi Út. Kérünk, 
Urunk, munkáld a mi szívünket, hogy a mi terveink igazodjanak a Te terveidhez. Ámen

E:1Kor 11,2–16

3
SZOMBAT•
HELGA

1
CSÜTÖRTÖK• 
MALVIN

2
PÉNTEK• 
PETRA
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5
HÉTFŐ•
AURÉL,
GALINA

6
KEDD• 
BRÚNÓ,
RENÁTA

R: 2Sám 8
„Ezután történt, hogy Dávid megverte a filiszteusokat, leigázta őket, és elvette Dávid a 
filiszteusoktól Meteg-Ammát. Megverte Móábot is. Lefektette a móábiakat a földre, és 
kötéllel mérte meg őket: két kötélnyit kivégeztetett, egy kötélnyit pedig életben hagyott. És 
a móábiak adófizető szolgái lettek Dávidnak.” (2Sám 8, 1-2)
Néha nehéz döntéseket kell hoznunk az életünkben, a vezető embereknek különösen. 
Lehet, hogy nem más emberek élete vagy halála felett uralkodunk, de kihatással vannak 
döntéseink az emberekre. Egyedül Jézus a királyok Királya, és neki adatott minden hatalom 
mennyen és földön. Imában és bibliaolvasásban kérjük ki az Ő tanácsát a nagy döntések 
előtt, különösen, ha a döntéseink másokra is kihatással vannak. 

Ima: Uraknak Ura, teljhatalmú Isten! Ne hagyj minket sokáig tanácstalanul. Végy állandó 
lakozást a mi szívünkben, hogy alázatosan hozzád tudjunk fordulni és a Te akaratod szerint 
tudjunk cselekedni. Ámen

E: 1Kor 11,17–34

R: 2Sám 9
„Akkor ezt mondta a király: Maradt-e még valaki Saul háza népéből, akinek hűséggel 
tartozom Isten előtt?” ( 2Sám 9, 3a)
Tisztelettel és alázattal tartozunk Isten parancsa szerint a szüleinknek és feletteseinknek. 
Semmi se történik Istenünk tudta nélkül. Ha olyan emberek is válnak a feletteseinkké, 
akikkel nem mindig egyezünk, jusson eszünkbe Dávid viszonya Saullal. Saul többször 
Dávid életére tört, Dávid, pedig a több lehetőség ellenére, egyszer se bántotta Sault, sőt 
kegyelmes volt hozzá csak azért mert Saul volt a király. Hűséggel, és engedelmességgel 
tartozunk feletteseinknek mindaddig, amíg cselekedeteik és parancsaik nem válnak 
egyértelműen ellentétesekké Istenünk akaratával. 

Ima: Drága mennyei Atyánk! Serkents minket a Te Szentírásod tanulmányozására és 
gyülekezeti alkalmaink látogatására, hogy megtudjuk akaratodat és aszerint tudjunk 
cselekedni. Teremts bennünk engedelmes szívet, hogy alázatosak és tisztességtudók 
maradjunk szüleinkkel és feletteseinkkel szemben. Ámen

E: 1Kor 12,1–11

R: 2Sám 10
„Amikor megérkeztek Dávid udvari emberei az ammóniak országába, ezt mondták az 
ammóniak vezérei uruknak, Hánúnnak: Azt hiszed, apádat akarja megtisztelni Dávid, hogy 
vigasztalókat küldött hozzád? Inkább azért küldte hozzád Dávid az udvari embereit, hogy 
ezt a várost kifürkésszék, kikémleljék és elpusztítsák!” (2Sám 10, 2b-3)
Bármilyen figyelmesek és jó szándékúak vagyunk, néha az emberek rosszul értelmezik 
tetteinket és ellenségesen reagálnak. Fontos rendszeresen olvasni a teljes Bibliát és 
imádságban is kikérni Istenünk tanácsát, hogy jól tudjunk ilyenkor reagálni. Jézus Urunk 
alázatra hív bennünket ilyen helyzetekben, de nem naivitásra. Azt mondja, hogy legyünk 
okosak, mint a kígyók!(Mt 10, 16b)

Ima:Kegyelmes Istenünk! Adj nekünk bölcsességet a keresztyén életviselethez. Nevednek 
csak dicsőséget szeretnénk szerezni, de ehhez a tanácsodra szorulunk attól kezdve, hogy 
hogyan viszonyulunk felebarátainkhoz a mindennapokban, egészen a nagy életdöntéseinkig. 
Áldj meg bennünket mennyei tisztánlátással és jó emberismerettel. Ámen

E: 1Kor 12,12–31

R: 2Sám 11,1–13
„Dávid elküldött, és kérdezősködött az asszony felől. Ezt mondták neki: Betsabé ez, Elíám 
leánya, a hettita Úriás felesége. Akkor követeket küldött Dávid, és magához vitette őt.”          
( 2Sám 11,3-4a)
Legyen szó a hitünkről vagy a párkapcsolatunkról, elkerülhetetlen az odaszánás és 
elhatárolódás. Ha Jézus Krisztus követői vagyunk, akkor egyértelműen nemet kell mondjunk 
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más vallásoknak és más káros hatásoknak. Nem bízhatunk Istenben és a horoszkópban vagy 
egy kavicsban egyszerre. Ha pedig párkapcsolatban vagyunk akkor el kell határolódjünk 
minden olyan kapcsolattól vagy szituációtól, amely ennek kárára lehetne. Ha játszunk a 
kísértéssel, akkor mindig a kísértés fog győzni. 

Ima: Megváltó Jézusunk! Segíts nekünk kizárni a kísértést az életünkből. Ne tégy minket 
próbára, mert gyengék és esendők vagyunk. Adj erőt, hogy olyan hűségesek legyünk, 
amilyen hűséges voltál Te az Atyához. Ámen

E: 1Kor 13

R: 2Sám 11,14–27
„Reggel azután levelet írt Dávid Jóábnak, melyet Úriással küldött el. Ezt írta a levélben: 
Állítsátok Úriást az arcvonalba, ahol a leghevesebb a küzdelem, azután húzódjatok vissza, 
hogy levágják, és halálát lelje!” (2Sám 11,14-15)
Az egyik rossz döntés a másikat követi, és a szem kívánása gyorsan gyilkossághoz vezet. 
Istenünk igazságos és gyűlöli a bűnt. Bármilyen kicsi az ára annak, hogy eltüntessünk egy 
problémát, vagy szőnyeg alá söpörjük, sose az a helyes megoldás. Az igaz hívő felvállalja 
hibáját, és reménykedik az irgalmas Isten könyörületes ítéletében. A legjobb megelőzés a 
bűn elkövetése ellen az, hogy határozottan tartsuk távol már a kísértés forrását is. 

Ima:Könyörületes Istenünk! Ne vígy minket kísértésbe! Adj nékünk lelki kitartást, hogy 
szorosan tartsuk a hit pajzsát minden támadás ellen. Légy velünk a kísértés órájában, hadd 
kapaszkodhassunk Beléd, amikor nemet mondunk. Csakis a Te kegyelmedből tudunk kiállni 
a hitben és hűségben. Ámen

E:1Kor 14, 1–25

R: 2Sám 12,1–14
„Akkor ezt mondta Nátán Dávidnak: Te vagy az az ember!... Miért vetetted meg az Úr szavát, 
miért tettél olyat, ami nem tetszik neki?!” (2Sám 12,7a.9a)
Isten mindent lát. Hosszútűrő és kegyelmes Istenünk van, így a mindentlátása nem azt 
jelenti, hogy mint egy szigorú felügyelő mindent meg is büntet. Viszont Jézus Urunk 
váltságműve nem hatalmaz fel bennünket a gonoszság cselekvésére, inkább még jobban 
kéne serkentsen bennünket a jó cselekedetekre. Ne kísértsük Urunkat. Inkább kérjünk tőle 
erőt, hogy elkerüljük a bűnt. 

Ima: Felfoghatatlan áldás az drága Istenünk, hogy nem kell rettegjünk az örök kárhozattól. 
Nem akarunk bántani Téged és nem akarunk tiszteletlenek lenni irántad. Nem akarjuk 
gyalázni a Te neved a mi bűneinkkel. Mégis akaratunk ellenére megbotlunk néha. Kérünk 
ments meg minket gyarló énünktől. Ámen

E: 1Kor 14,26–40

R: 2Sám 12,15–23
„Ezután hazament Nátán. Az Úr pedig súlyos betegséggel verte meg a gyermeket, akit Úriás 
volt felesége szült Dávidnak. Dávid könyörgött Istenhez a gyermekért;” (2Sám 12,15-16a)
Isten igazságos. Sokszor nem rója ki ránk azt a büntetést, amit cselekedeteink szerint 
megérdemelnénk, hanem irgalmas hozzánk, mert Ő ezt megteheti. Viszont Atyánk nem 
köteles kegyelmes lenni. Megpróbálta Dávid kegyelemre bírni az Urat, de alázattal elfogadta 
ítéletét. Könnyebb az Úrra haragudni, mint beismerni, hogy vétkeztünk. A gyógyuláshoz 
viszont előbb szembesülni kell a betegséggel. 

Ima: Mindenható Atyánk! Sokat hibázott az emberiség, sokat hibáztak a Te szolgáid is, 
sokszor a Te nevedben. Bocsásd meg nekünk a sokrétű haragunkat irántad. Adj nékünk 
alázatot, hogy belássuk hibáinkat, Adj nékünk bátorságot felvállalni vétkeinket. Hadd 
szülessünk újra a bűnbánó szív által, hogy hitünkön keresztül igazán a Te felszabadult 
gyermekeid lehessünk. Ámen!

E: 1Kor 15,1–11
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R: 2Sám 12,24–31
„Ezután megvigasztalta Dávid a feleségét, Betsabét: bement hozzá, és vele hált. Az asszony 
fiút szült, és Salamonnak nevezték, az Úr pedig a szeretetébe fogadta őt.” (2Sám 12,24)
A világ, sőt sok keresztyén testvérünk szemében sincs különbség házasságon kívüli és belüli 
szexualitás között. Az Istenünk elmúlt napokban olvasott szavait szeretném elénk tárni. 
A titokban rejtegetett szerelem gyümölcse halál volt. Az Isten és emberek előtt felvállalt 
szerelem gyümölcse pedig élet és szeretet. 

Ima: Szeretett Istenünk! Kérünk téged, bátoríts és serkents minél több párt, hogy nyilvánosan 
elkérjék áldásodat a házasságukra és közös életükre. Arra is kérünk, hogy akik színed előtt 
élnek közösségben, azoktól ne vond meg a házasság és család örömeinek élményeit. Ámen

E:1Kor 15,12–34

R: 2Sám 13,1–19
„Amnón annyira epekedett húgáért, Támárért, hogy szinte belebetegedett.” (2Sám 13, 2a)
Újra az emberi gyarlóság és vágyakozás végtelen gonosz voltával találkozunk. Azt a bölcs 
bátorítást hallottam egyszer, hogy annyira jó az Isten, hogy olyan vágyakat gerjeszt bennünk, 
amelyek megegyeznek az Ő terveivel a mi számunkra és így igazán boldogok leszünk a 
szolgálatban. Viszont nagyon fontos megkülönböztetni azokat a vágyakat, amelyeket 
Urunk kelt bennünk azoktól, amit a sátán kelt bennünk.. Taszítsuk távol magunktól ezeket a 
vágyakat mielőtt már túl késő lenne.

Ima: Megváltó Urunk, szerető Pásztorunk! Csak Te vagy az Út, az Igazság és az Élet! 
Hadd közeledjünk mindig feléd. Végy lakozást bennünk és maradj velünk életünk minden 
pillanatában. Ámen

E: 1Kor 15,35–58

R: 2Sám 13,20–39
„Dávid király azonban meghallotta mindezeket, és nagyon megharagudott. Absolon pedig 
nem szólt Amnónhoz sem jót, sem rosszat. De meggyűlölte Absolon Amnónt, mert erőszakot 
követett el a húgán, Támáron.” (2Sám 13,21-22)
Elkerülhetetlen dolog az, hogy megharagudjunk néha. A harag természetes reakció az 
igazságtalanságra és sérelemre. Istenünk csak annyit kér tőlünk, hogy ne menjen le a nap 
a mi haragunkkal(Ef 4, 26). A megbocsátás hosszú folyamat, de a megbocsátás melletti 
szándék, az lehet gyors. Fontos az egészséges lelki és testi élethez az, hogy meg tudjuk 
osztani másokkal sérelmeinket és őszintén meg tudjunk bocsátani. 

Ima: Kegyelmes Istenünk! Te annyira szeretsz bennünket, örökbefogadott gyermekeidet, 
hogy már számtalanszor meg tudtál nekünk bocsátani. Arra buzdítasz minket Urunk, hogy 
még hetvenszer hétszer is megbocsássunk felebarátainknak. Segíts minket ebben Urunk! 
Segíts elengedni, elfogadni, megérteni és megbocsátani. Ámen

E: 1Kor 16,1–12

R: 2Sám 14,1–20
„...olyan az én uram, királyom, mint az Isten angyala, meghallja mind a jót, mind a rosszat.” 
(2Sám 14, 17b)
Ritka az az ember, aki könnyen el tudja fogadni a kritikát és még jól is tudja értelmezni. 
Az olyan ember igazán vezetőnek való. Szeretjük a dicséretet, de az ellenünk szóló panaszt 
vagy kritikát támadásnak értelmezzük. Ha nyíltak vagyunk a jó tanácsra, akkor rájövünk, 
hogy többször hoznak figyelmünkbe valami negatívumot az emberek jó szándékkal mint 
rosszal. Csak úgy fejlődhetünk, ha nyíltak vagyunk a tanácsokra. 

Ima: Mennyei Atyánk! Arra tanítasz bennünket, hogy a fegyelmezett nevelés megment 
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a haláltól. Nehéz elfogadni a dorgálást, nehéz megemészteni az ébresztő szavakat. Mégis 
tudjuk, hogy Te csak a javunkat akarod, és bízunk a Te jó tanácsodban. Ámen 

E: 1Kor 16,13–24

R: 2Sám 14,21–33
„Két esztendeje lakott már Absolon Jeruzsálemben, de a királyt nem láthatta. Üzent azért 
Absolon Jóábnak, hogy elküldje a királyhoz, de ő nem akart elmenni hozzá. Üzent másodszor 
is, de ő mégsem akart elmenni. Akkor így szólt szolgáinak: Nézzétek, Jóáb birtoka az enyém 
mellett van, és ott árpája van neki. Menjetek és gyújtsátok föl! Föl is gyújtották Absolon 
szolgái azt a birtokot.” (2Sám 14,28-30)
Néha túl elfoglaltak vagyunk, hogy mások gondjaival is foglalkozzunk. Sajnos ilyenkor 
leginkább nem látjuk be azt, hogy annak aki hozzánk szeretne fordulni, máson se jár az 
agya, mint a saját baján. Legyünk tekintettel felebarátaink terheire és hordozzuk el őket 
szeretetben. 

Ima: Hosszantűrő Istenünk! Bárcsak a türelemben is hasonlítanánk hozzád egy kicsit jobban. 
Kérünk, ajándékozz meg minket erővel, egészséggel, és rendezett élettel, hogy mások terhére 
is tudjunk figyelni, mielőtt késő lenne. Ámen

E: 2Kor 1,1–11

R: 2Sám 15,1–12
„Majd így folytatta Absolon: Bárcsak engem tennének bíróvá ebben az országban! Akkor 
bárki jönne hozzám, akinek peres ügye van, én igazságot szolgáltatnék neki.” ( 2Sám 15, 4)
Majdnem elérkezett az idő, elkészültek a körülmények Isten büntetésének a beteljesedéséhez 
Dávid felett a Betsabéval való paráznasága miatt. Mindebbe csak belejátszik Absolon hatalom 
iránti szomja. Lassan, de biztosan, alattomos módon elragadja a fia az apjától a hatalmat. 

Ima: Kegyelmes Istenünk! Szégyenkezve állunk meg előtted, ha mi is valamit csellel 
vagy erőszakkal szereztünk meg az életünkben. Kérünk Téged, formálj bennünket úgy, 
hogy tisztességesek legyünk, valamint alázatos és igazságos eszközökkel haladjunk előre a 
világban. Ámen

E: 2Kor 1,12–22

R: 2Sám 15,13–23
„A király emberei ezt felelték a királynak: Minden úgy legyen, ahogyan akarod, uram, 
királyom; mi a te szolgáid vagyunk!” (2Sám 15,15)
Nekünk is van Királyunk, méghozzá a királyok Királya. Vajon mi készen vagyunk ilyen 
engedelmességet tanúsítani, mint Dávid király emberei? Megtudhatjuk Urunk és Királyunk 
akaratát a Bibliából. Már csak cselekedni kéne. 

Ima: Megelevenítő Szentlélek! Szállj le ránk! Töltsd be testünket, lelkünket és tárd fel 
számunkra Urunk akaratát. Áldj meg minket a kitartás gyümölcsével, hogy jó katonái és jó 
szolgái lehessünk a mi Urunknak. Ámen

E: 2Kor 1,23–2,4

R: 2Sám 15,24–37
„Akkor a király ezt mondta Cádóknak: Vidd vissza az Isten ládáját a városba! Ha kegyelmes 
lesz hozzám az Úr, akkor visszahoz engem, és látnom engedi még azt és annak lakóhelyét. 
De ha ezt mondaná: Nem gyönyörködöm benned, akkor itt vagyok, tegye velem, amit jónak 
lát!” ( 2Sám 15,25-26)
Kimondjuk néha imádságban, hogy “legyen meg a Te akaratod”, mindvégig reménykedve, 
hogy Isten akarata megegyezik a miénkkel. Vajon bízunk eléggé Urunkban, hogy elfogadjuk 
tőle a látszólag rosszat is? Adjon nekünk az Úr mennyei belátást, hogy igazodni tudjunk az 
Ő terveihez. 
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Ima: Drága Istenünk! Ébressz bennünk még nagyobb hitet. Növeld a mi beléd vetett 
bizalmunkat. Emlékeztess bennünket arra, hogy mennyire a javunkat akarod. Ugyanakkor 
nyisd meg a mi szívünket még jobban a Te igéd iránt. Ámen

E: 2Kor 2,5–11

R: 2Sám 16,1–4
„Alig jutott túl Dávid a hegytetőn, szembejött vele Cíbá, Mefíbóset szolgája, két 
fölszerszámozott szamárral. Volt rajtuk kétszáz kenyér, száz csomó aszú szőlő, száz adag 
érett gyümölcs és egy tömlő bor.” (2Sám 16,1)
Jót tett Dávid annak idejében Cíbával és Mefibósettel is. Cíbá a legjobb időben viszonozta 
a jóságot, Mefibóset pedig a saját hasznát kereste a király elestének pillanatában. Tegyünk 
jót embertársainkkal, amikor csak lehet. Nem azért, mert a szívesség viszonzásában 
reménykedünk, hanem azért, mert mi is Istentől érdem nélkül lettünk megajándékozva. Ne 
várj jót a jótett helyébe, hanem tégy jót, mert Isten jót tett veled!

Ima: Drága Jézusunk, szeretett Istenünk! Azzal a tudattal élni, hogy miénk az örök élet, 
miénk az üdvösség a legsötétebb napunkat is feldobja. Bocsáss meg nekünk, ha ezt adottnak 
és semmisnek vesszük. Hadd jusson ez eszünkbe alkalmas pillanatokban, hogy tehetségünk 
szerint valamilyen módon tovább adjuk ezt a csodás ajándékot. Ámen

E: 2Kor 2,12–17

R: 2Sám 16,5–14
„Simí így szidalmazta őt: Gyere csak, gyere, te vérengző, elvetemült ember! Megtorolja 
rajtad az Úr Saul házának minden kiontott vérét, aki helyett te király lettél.” (2Sám 16, 7-8a)
Erős királyságot hagyott maga után Dávid, viszont e királyság kialakítása sok háborúskodással 
járt. Tűrte Dávid a szidalmazást, és nem engedte embereinek, hogy bántsák Simít, mivel tudta 
Dávid, hogy van igazság a durva szavakban és lehet, hogy Isten indította erre a szidalmazót. 
Sok vért ontott vagy ontatott ki a király, de meg is tudott alázkodni. Uralkodott, amikor 
annak volt az ideje és engedelmeskedett máskor. Ez tette olyan naggyá. 

Ima: Mindenható Atyánk! A Te legnagyobb embereid tudtak bővölködni és szűkölködni, 
hatalmaskodni és megalázkodni. Mindezt pedig úgy tették, hogy igyekeztek a Te akaratod 
szerint cselekedni. Ajándékozz meg minket is ezzel a mennyei bölcsességgel. Hadd tudjunk 
mi is kiállni melletted minden körülmény között. Ámen

E: 2Kor 3,1–3

R: 2Sám 16,15–23
„Ahítófel ezt mondta Absolonnak: Menj be apád másodfeleségeihez, akiket itthagyott a 
palota őrzésére. Ha meghallja egész Izráel, hogy meggyűlöltetted magad apáddal, annál 
inkább fölbátorodnak mindazok, akik veled tartanak.” (2Sám 16, 21)
Ezzel a förtelmes tettel véget ér Isten ítélete szolgája, Dávid felett Betsabé miatt. A tanács 
egy meggyalázó tettre indította az új királyt, de egy taktikai lépés volt. Nem is gondolták, 
hogy Isten szavát viszik végbe. Ugyanakkor meg van írva, hogy aki erőszakoskodással él, 
vagy jut hatalomra, az úgy is hal meg. 

Ima: Drága Istenünk! Ments meg minket az erőszakoskodástól. Legyünk inkább a Te 
szelíd nyájad, mint ragadozó farkasok. Kérünk puhítsd azok szívét, akik a ravaszságban és 
erőszakban gyönyörködnek. Gyógyítsd meg ezt a beteg világot. Ámen

E: 2Kor 3,4–18

R: 2Sám 17,1–14
„Erre azt mondta Absolon és az összes izráeli: Jobb az arki Húsaj tanácsa Ahítófel tanácsánál! 
Mert az Úr úgy rendelte, hogy meghiúsuljon Ahítófel jó tanácsa, és így az Úr Absolon vesztét 
okozza.” (2Sám 17, 14)
Véget ért Isten fájdalmas leckéje és újra Dáviddal van az Úr. Sok kárt okozott Absolon. 
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Mindezt pedig a hatalomvágy és a rendezetlen családi problémák miatt. Bárcsak meg 
tudták volna beszélni mindezt békésen, mielőtt idáig fajulnak a dolgok. Arra is felhívja 
a figyelmünket ez a vers, hogy Isten kezében van a jövőnk és az életünk. Keressük ezért 
folyton az Ő akaratát.

Ima: Szeretett Istenünk! Nem azt kérjük, hogy szép szónoklatokat tudjunk mondani, 
amelyek tartalmilag üresek. Arra vágyunk, hogy bárcsak képesek lennénk idejében jót szólni. 
Bárcsak megosztanánk őszintén azt, amit a szívünkre helyeztél és nem folyamodnánk más 
furfangosságokhoz! Légy velünk folyton drága Urunk! Ámen

E: 2Kor 4

R: 2Sám 17,15–29
„Amikor látta Ahítófel, hogy nem az ő tanácsát követik, fölnyergelte a szamarát, elindult, 
és hazament a városába. Végrendelkezett háza népéről, azután felakasztotta magát. Így halt 
meg, és eltemették apja sírjába.” (2Sám 17, 23)
A büszkeség, önteltség és beképzeltség mind veszélyes érzelmek és nagyon instabil oszlopok 
egy ember életében. Hihetetlen magasságba képesek emelni az embert, de ha megrendülnek 
és összeomlanak, akkor krízisállapotba sodorhatják az embert. Ha túlzottan büszkék vagyunk 
magunkra vagy másra, ez egy szürreális világban tarthat bennünket. Inkább büszkélkedjünk 
Istennünkel, legyünk büszkék a megrendíthetetlen hitünk alapjára, Jézus Krisztusra. 

Ima: Drága Urunk Jézus! Te vagy életünk egyetlen biztos alapja. Sajnos sokszor szem elől 
veszítjük ezt, és más alapokra kezdünk építeni. Kérünk, vizsgáld meg az életünket és helyezd 
azt vissza az igaz útra, az igaz élet útjára. Veled szeretnénk járni és haladni már itt a földön 
is. Ámen

E: 2Kor 5,1–10

R: 2Sám 18,1–18
„Jóábnak, Abísajnak és Ittajnak megparancsolta a király: Az én kedvemért bánjatok 
kíméletesen azzal a fiúval, Absolonnal! Hallotta az egész hadinép is, hogy mit parancsolt a 
király Absolon felől minden vezérének.” ( 2Sám 18, 5)
Azt kéri tőlünk Istenünk, hogy szeressük ellenségeinket és imádkozzunk értük. Ezt a lehetetlen 
felkérést gyakorolta Dávid Saullal és most a fiával is. A szeretet meg tudja döbbenteni a 
leggonoszabb indulatott is. Kár, hogy ezt csak hallották, de nem értették a parancsnokok. 
Alkalomadtán, végeztek Absolonnal. 

Ima: Hatalmas Istenünk! Te, aki eltörölhetted volna az egész emberiséget, mégis példát 
mutatva, szeretettel bántál vele. Segíts nekünk felülemelkednünk félelmeinken és 
bizonytalanságainkon, amelyek arra indítanak bennünket, hogy azzal védekezzünk, amivel 
támadnak minket. Taníts minket, hogy úgy lássuk ellenségeinket, mint a Te gyermekeidet és 
testvéreinket. Ámen

E:2Kor 5,11–21

R: 2Sám 18,19–32
„Közben megérkezett az etióp ember is, és így szólt: Jó hírt küldenek, uram, királyom! 
Igazságot szolgáltatott ma neked az Úr mindazokkal szemben, akik fölkeltek ellened. De a 
király ezt kérdezte az etióptól: Épségben van-e az a fiú, Absolon?” (2Sám 18, 31-32a)
Görcsben állt Dávid szíve mindaddig, amíg a fia felől nem hallott hírt. Nem tudott ünnepelni 
a sok katonával, akik életüket tették kockára a királyért. Bármennyire  halálát akarta Absolon 
Dávidnak, mégis a fia volt és minden ellenére nagyon szerette őt az apja. Így szeret minket 
is mennyei Atyánk. Minden elveszett bárány miatt görcsben áll a szíve. 

Ima: Drága Atyánk! Felfoghatatlan számunkra a Te szereteted. Ismerjük a történeteket, 
hallottuk a tanítást, de amikor a helyedbe próbáljuk képzelni magunkat, akkor elviselhetetlen 
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számunkra az a fájdalom, amit neked oly sokszor okoztunk. Bárcsak minden, amit tennénk a 
Te tetszésedre és dicsőségedre lenne! Ámen

E: 2Kor 6,1–10

R: 2Sám 19,1–9a
„A király pedig betakarta az arcát, és hangosan jajgatott a király: Fiam, Absolon, fiam, fiam, 
Absolon!” (2Sám 19, 5)
Bejárta a király jajgatása az egész tábort. A győzedelmes csapattól megvonta a király az 
ünneplést és a bátorító szavakat. Kegyetlen idők azok, amikor nincs meg a gyásznak az ideje. 
Lélektépő az, ha a gyászoló szívnek ünnepelnie kell. Legyünk tekintettel felebarátaink iránt. 
Ismerjük fel bennük a gyászt és az elesettséget, és támogassuk őket!

Ima: Drága Jézusunk! Mérhetetlenül hálásak vagyunk Neked azért, hogy majd egy napon 
a feltámadás és az örök élet vár reánk. A világ emiatt néha azt szeretné, hogy folyton 
mosolyogjunk és ünnepeljünk. Még te is sírtál, drága Urunk. Sirattad Lázárt és Jeruzsálemet 
is. Adj mellénk olyan embereket, akik tudnak velünk szomorkodni, ha annak van az ideje. 
Ámen

E: 2Kor 6,11–18

R: 2Sám 19,9b–15
„Dávid király pedig ezt az üzenetet küldte Cádók és Ebjátár papoknak: Így beszéljetek Júda 
véneihez: Miért akartok utolsók lenni a király hazahozásában? Eljutott ugyanis a királyi 
udvarba annak a híre, amiről egész Izráel beszél.” (2Sám 19, 12)
Életünk során, többször felvetődhet az a kérdés, hogy jó keresztényként, mennyire kell 
kiharcolnunk magunknak valamit, amit szeretnénk. Dávid itt szinte parancsba adja Júda 
vezetőinek, hogy minél hamarább tegyék őt újra királlyá. A fő kérdés mindig az, hogy mi 
Isten akarata. Ha Ő velünk, akkor meg tudjuk valósítani szándékunkat, ha pedig Isten akarata 
ellen dolgozunk, akkor nem számít, hogy hányan támogatnak. 

Ima: Szerető Istenünk! Imádkozunk a Szentlélek jelenlétéért, hogy megvilágítsa a Te 
akaratod a mi számunkra a Te igédből. Tudasd velünk, hogy melyik úton járjunk, mutasd a 
helyes irányt Urunk! Ámen

E: 2Kor 7,1–7

R: 2Sám 19,16–31
„Nem rám és nem rátok tartozik ez, Cerújá fiai! Még kísértésbe visztek ma engem! Miért 
kellene ma bárkinek is meghalnia Izráelben? Hiszen tudom én, hogy ma lettem ismét Izráel 
királya!” (2Sám 19, 23)
Az ünneplés, kibékülés és kegyelem története a mai. A király elé mentek bátran és alázatosan 
azok, akik vétkeztek ellene, vagy bűnösnek tűntek. Nem bújdostak, hanem felvállalták 
helyzetüket. A király pedig nem élt vissza a hatalmával. Hálás volt a megtisztelő posztjáért 
és inkább a kegyelmet gyakorolta, mint a büntetést. Mindkét féltől sokat tanulhatunk. A 
bűnbocsánat csakis a bűnbánat után következhet. Ha egy földi király ilyen kegyelmes 
volt, akkor még mekkora kegyelmet remélhetünk a királyok Királyától, a mi Urunk Jézus 
Krisztustól?

Ima: Megváltó Urunk! Megnyugtató az a tudat, hogy nem csak a bűnbocsánatunk, hanem 
maga a hitünk fejlődése is a Te kezedben van. Te látod, hogy mi minden nyomja a mi 
lelkünket és milyen bilincsek húznak minket a mélybe. Szabadíts meg bennünket egyszer és 
mindenkorra. Hadd rakjuk le az egészet a Te kereszted talpánál. Ámen

E: 2Kor 7,8–16
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R: 2Sám 19,32–40
„Barzillaj nagyon öreg volt már, nyolcvanesztendős. Ő tartotta el a királyt, amikor az 
Mahanajimban lakott; ugyanis igen tehetős ember volt.” (2Sám 19, 33)
A gazdagság Isten ajándéka azért, hogy másoknak szolgáljunk vele. Aki ezzel tisztában van, 
annak boldog élete lesz. Nem haszonból tartotta el a királyt Barzillaj, és önmagát illetve nem 
is kért semmit, csak azt a tiszteletet, hogy átkeljen a királlyal a Jordánon. Mielőtt eltaszítanánk 
magunktól ezt az igét, megállapítván, hogy mi így se vagyunk gazdagok, gondoljunk csak 
bele, hogy a kevésen is meg lehet osztozni. Az adakozás és felebarátaink támogatása, pedig 
áldással jár. 

Ima: Mennyei Atyánk! Minden, amik vagyunk és mindenünk, amink van, Tőled van. 
Csakis neked köszönhetjük mindenféle földi kincseinket. Tudjuk, hogy mindez Tőled van 
kölcsönbe, hogy szolgáljunk vele és hogy Neked visszaajándékozzuk a legjavát. Formáld a 
mi zord szívünket, hogy örömmel és hálaadással tudjuk ezt tenni. Ámen

E:2Kor 8,1–15

R: 2Sám 19,41–44
„Miért loptak el téged júdai testvéreink, akik segítettek átkelni a Jordánon a királynak és háza 
népének meg a Dáviddal levő többi embernek? A júdaiak így válaszoltak az izráelieknek: 
Azért, mert a király hozzánk áll közelebb. Miért kell ezért haragudnotok? Talán megettük a 
királyt? Vagy volt valami hasznunk belőle?” ( 2Sám 19, 42b-43)
Azokkal a legkönnyebb veszekedni, akik a legközelebb állnak hozzánk. Ahelyett, hogy 
támogatnánk szeretteinket, oly sokszor rájuk eresszük a mindenféle frusztrációnkat. Dávid 
fia, Salamon uralkodása után, véglegesen ketté is szakadt az ország. Sose tudjuk, hogy melyik 
szavunk, vagy melyik sérelem fogja okozni a visszaállíthatatlan állapotot. Gyakoroljuk 
inkább a szeretetet. Engedjük, hogy a szeretet elfedjen minden sérelmet, és szeretteinkre is 
úgy gondoljunk, hogy őket is egy időre kaptuk Istentől ajándékul és úgy viseljük gondjukat. 

Ima: Drága Istenünk! Tanulni szeretnénk tőled. Legyünk mi is türelmesek, mint Te. 
Bocsássunk meg teljesen, mint Te. Engedjük el a haragot pillanatok alatt, mint Te. Tudjunk 
úgy szeretni, mint Te, a végletekig, teljességében odaadóan, és elvárások nélkül. Ámen

E: 2Kor 8,16–24

R: 2Sám 20
„Akadt ott egy elvetemült ember, név szerint Seba, egy benjámini embernek, Bikrínek a fia. 
Ez belefújt a kürtjébe, és kihirdette: Nincs semmi közünk Dávidhoz, semmi örökségünk Isai 
fiával! Sátrába térjen minden izráeli!” (2Sám 20, 1)
Nem volt könnyű újra megszervezni az országot. Nem állt vissza gyorsan a régi rend. 
Minden törés ápolható és gyógyítható, de egy új állapotot hoz. Mégis Isten kegyelméből 
lesz még béke és nyugalom az országban. Betsabé tragikus történetéből végül megszületett 
Izráel és Júda egyik legnagyobb királya. A háború pedig kit alázatra tanított, kiből pedig a 
legrosszabbat hozta ki. Tudakoljuk Istenünk akaratát folyton. Építsük az Ő országát, hisz az 
a mi otthonunk is. 

Ima: Gondviselő Atyánk! Néha a legjobb szándékaink ellenére is mintha a pokol szabadulna 
ki körülöttünk. Segíts nekünk jól dönteni a káoszban. Óvj meg minket a körülöttünk és 
bennünk létező gonosztól. Hadd legyünk Krisztus testének egészséges tagjai. A Te Fiadért 
kérünk, hallgass meg minket. Ámen

E: 2Kor 9,1–5
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GYÜLEKEZETEINK ÉLETÉBŐL

MAGYARITTABÉ
“Fogaid olyanok, mint a megnyírt juhok, melyek az úsztatóból jönnek: 
mindegyiknek van párja, nincs köztük magányos.” (Énekek éneke 4, 2)

Augusztus 22-én fogadtak örök hűséget egymásnak a tolna megyei Faddon 
a magyarittabéi Buka Boglárka és a faddi Bárdos-Blatt Szabolcs, akik a 
Budapesti Református Teológiai Akadémia hallgatói.
Az esküvőt eredetileg Magyarittabére tervezték, de a járvány miatt ez 
meghiúsult, így végül a 300 fősre tervezett lakodalomból egy 50 fős kis kerti 
lakodalom lett barátokkal, családdal. 
Isten áldását kérjük ezúton is az ifjú pár közös életére.

BÁCSFEKETEHEGY
Orosz Attila 
lelkipásztor-

esperes

KONFIRMÁCIÓ BÁCSFEKETEHEGYEN

     Idén rendhagyó módon augusztus 30-án 
tartottuk meg a konfirmációi istentiszteletet 
Bácsfeketehegyen. Eredetileg a pünkösd 
előtti vasárnapra, május 24-re volt tervezve 
e jeles alkalom. Köztudomású azonban, 
hogy a járványügyi helyzet ezt nem tette 
lehetővé. A konfirmandusokkal, a szülőkkel 
és a presbitériummal közösen megbeszélve 
döntöttünk az augusztusi időpont mellett. Idén 
23 fiatal, 9 lány és 14 fiú tett tanúbizonyságot 
hitéről. Ebből 16 bácsfeketehegyi és 7 kishegyesi 

fiatal állta körül az úrasztalát. Néhány éve sikerült beindítani Kishegyesen is az iskolai hittanoktatást, így 
azóta az ottani hatodik osztályt befejezett fiatalok is konfirmálnak Bácsfeketehegyen. Róluk tudni kell, hogy 
kivétel nélkül mindegyiknek van bácsfeketehegyi református kötődése, így nagyon könnyen beilleszkednek 
az anyagyülekezet életébe. 
     Köztudomású, hogy liturgikailag a konfirmáció három alapvető részből áll: kikérdezésből, fogadalomtételből 
és úrvacsoravételből. Mindhárom közös vonása, hogy a gyülekezet jelenlétében kell végbemennie. 
Gyülekezetünkben a fiatalok első úrvacsoravételére a konfirmációt követő vasárnapon, szeptember 6-án került 
sor, amikor az idei új kenyérért adtunk hálát.

Fényképezte: Lakatos János

Fényképezte: Burján Anikó
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SZABADKA

 Ribár Gyula
szabadkai presbiter

  „TESTVÉR BÁTRAN ÁLLJ A SORBA, VÁR A HELYED FOGLALD EL!”
(386. dicséret Sullivan A. S.)

Szabadkán az idei esztendő augusztus 23.-án, több hónapos zárlat után, ismét a templomban tartotta meg a 
vasárnapi istentiszteletet nt. Harangozó László lelkipásztorunk.
       A hívek szívéből ismét szabadon szárnyalhatott az ének szava az ég felé, szabadon rebeghették a 
pásztor szavai után az imát, hallgathatták szomjúhozó lélekkel az ige drága üzenetét. Zsoltáraink, énekeink 
kiválasztásánál, amelyet a kántorunk (Tamás Sándor, tanár) vezet. Irányelv az, hogy evangéliumi tartalmú 
kegyes ének legyen, továbbá, hogy teológiai, irodalmi, zenei szempontból kifogástalan legyen.
       Azért épült 1970-ben ez az új református templom a Zombori úton, hogy abban Isten igéje kristálytisztán 
és mindenki által hallhatóan hirdettessék, és hogy a gyülekezet minden tagja egyformán részese lehessen az 
ének, ima, és az ige hallgatása által Isten dicsőítésének és imádásának.
       A templomok Isten igéjére és a szent használatra való tekintettel nem közönséges, hanem szent 
helyek. A hívek Istennek és az Ő angyalainak színe előtt vannak. Gyülekezeteink evangéliumi világossága 
templomainkról is világít felénk, szól lelkünkhöz, megerősít hitünkben, jelenünkben és biztató irányt ad a 
jövendőnk felé. Fenséges, szent hely a református templom a hívő lelkek előtt.  Itt értjük meg Atyánk forró 
szeretetét, törhetetlen ragaszkodását és hűségét a templomhoz, az Ő templomához. Itt értjük meg hitünk erejét 
és szépségét.
       Minden jóságnak, rendnek, szépségnek, díszességnek és illendőségnek Istene, a mi Urunk áldjon és 
oltalmazzon mindnyájunkat ismét a templomunkban.
       „Bízzál az Úrban teljes szívből, és ne a magad eszére támaszkodj! Minden utadon gondolj Rá, és Ő 
egyengetni fogja ösvényeidet.” (Péld. 3, 5-6)

TORONTÁLVÁSÁRHELY
Írta és fényképezte: 

Martinek Imre újságíróTestvérgyülekezeti kitekintés
Útravaló: „Mert megáld téged az Úr, a te Istened minden termésedben, és kezeidnek minden munkájában; 
azért örvendezz igen!” (5 Móz. 16,15)

Noha a díjazottak névre szóló oklevelét Áder János úr, Magyarország köztársasági 
elnöke eredetileg már folyó év március harmadikai keltezéssel ellátta kézjegyével, az 
ünnepélyes átadóra csak hónapokkal később, augusztus 20-án kerülhetett sor.  
Külön öröm számunkra, hogy a Magyar Arany Érdemkereszt kitüntetésben részesült 
református lelkipásztorok között a Torontálvásárhelyi Református Egyházközség 
testvérgyülekezetének, azaz a Hódmezővásárhely - Ótemplomi Református 
Egyházközség lelkipásztorának, Bán Csaba Attila nevét is fellelhettük. 
Bán tiszteletes úr, ki egyúttal a hódmezővásárhelyi Bethlen Gábor Református 
Gimnázium tanára is, a rangos állami elismerést a hódmezővásárhelyi egyházi élet 
újjászervezésében vállalt szerepéért, az egyházi oktatás terén szerzett érdemeiért, 
valamint a keresztény nemzeti értékek iránt elkötelezett közéleti tevékenységéért 
vehette át. 

További sikeres és áldásos munkavégzést kívánva ezúton mi is gratulálunk neki. Isten éltesse.   
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INTERJÚ

„Kérjetek, és adatik nektek, keressetek, és találtok, zörgessetek, és megnyittatik nektek.” (Mt 7,7) Ezzel az 
igével indult el közös útjára 2020 augusztus 8-án Kovács Hargita, aki Hertelendyfalván lelkész családban 
nevelkedett és Kovács Csaba, aki Torontálváserhelyen református családban nőtt fel.
Hargita 1991-ben negyedik gyermekként a Vukovári ütközet ideje alatt született, amikor a kórház épülete 
le volt zárva, nem lehetett látogatni. Később született egy öccse is, így nagy családban nőtt fel. A balett 
fontos része volt az életének pár évig. Gimnáziumba Szabadkára járt. Újvidéken a Bölcsészettudományi karon 
pedagógiát tanult. Már tíz éve gyerekekkel foglalkozik.
Csaba 1988-ban született Belgrádban, szüleinek egyetlen gyermeke. Nagybecskereken járt középiskolába 
számítógép-elektrotechnikus szakra, ahol aktívan részt vett a diákéletben, a Nikola Tesla szakközépiskola 
diákparlamentjének elnöke volt. Újvidéken járt egyetemre, ahol programozást és automatikát tanult, majd 
Indjiján is ugyanerre a szakra járt, ahol rájött, hogy nem neki való a programozás. 

Meséljetek magatokról.
Hargita: Lelkész családban nőttem fel, amiért nagyon hálás vagyok Istennek, nem átoknak, hanem áldásnak 
érzem ezt. Viszont sokszor az életem folyamán később, amikor a hitem került szóba másokkal, akkor mindenki 
arra fogta, hogy én azért vagyok hivő, mert hívő családban nőttem fel, azt mondták, hogy persze hogy hiszek, 
hiszen így lettem nevelve. Hiába mondtam mindenkinek, hogy ez a saját döntésem. Néha negatív pecsétként 
éltem meg. Szabadkára mentem gimnáziumba, ahol a református egyháznál egy erős ifi közösségbe kerültem. 
Sokkal idősebbek voltak nálam, de szívesen befogadtak, szerintem a hitem ott erősödött meg. Később 
Újvidéken a pedagógia szakon diplomáztam. Egyetemi éveim alatt Újvidéken a  Művelődési Egyesületben a 
szombati játszóházban aktívan részt vettem gyerekekkel való foglalkozáson. Jó ötletnek tartottam, hogy ne 
csak elmélet legyen az, amit az egyetemen tanulunk, hanem hogy lássak élő, lélegző gyereket is. Ez vezetett el 
oda, hogy amikor leabszolváltam egy családnál kezdtem el dolgozni dadusként és a mesterképzés alatt is ennél 
a családnál dolgoztam. Ez egy jó tapasztalat volt. Utána voltam tanítónő. Úgy alakult, hogy a szakmámban 
még nem dolgoztam pedagógusként, viszont körülbelül 10 éve gyerekekkel foglalkozok, 15 éves korom óta 
minden nyaram táborokban telt el, hol résztvevő voltam, hol kisegítő.
Most pillanatnyilag a Maradéki Református Egyháznál vagyok az óvónő.

Csaba hogy jutottál a teológiára?
Csaba: Diákszervezetekben voltam aktív és arra jöttem rá, hogy szívesebben dolgozok emberekkel, mint hogy 
éjjel-nappal a számítógép előtt üljek. Miután abbahagytam az egyetemet öt év tanulmány után, sok befektetett 
idő és energia után egy bő évet töltöttem otthon. Ez idő alatt a szüleim bátorítottak, hogy más egyetemet 
kezdjek el, de nekem fogalmam sem volt, hogy mivel szeretnék foglalkozni. Egy év után elkezdtem munkát 
keresni. Amíg az egyetemen voltam, sokféle projektben vettem részt, ahol vezető szerepeket tölthettem be, 
országon belül és nemzetközileg is fontos pozíciókban, és ez alapján próbáltam munkát keresni. Így jutunk el 
2015 karácsonyáig, amikor Torontálvásárhelyen Gyenge Károly tiszteletes urat hallottam Igét hirdetni, persze 
félig odafigyelve akkori fejjel. Azon elmélkedtem el, hogy igazából az a munka, amit én keresek az a lelkészi 
szolgálatban is megvalósítható. Persze én abban az időben annyit tudtam a lelkészi szolgálatról, amennyit egy 
külső ember tudhat. Karácsony után hazamentem és utánanéztem, hogy hol tudok lelkésznek tanulni, majd egy 
ideig nem foglalkoztam vele. Úgy alakult, hogy január elején több temetésre mentünk, ahol főleg Marton Károly 
nagytiszteletű urat hallgattam.  Rájöttem, hogy a református lelkészi szolgálat még a temetések alkalmával 
sem egy morbid, lehangoló dolog, hanem ott is az örök élet reménységét hirdeti a lelkész, ami felbátorított, 
hogy komolyabban utánanézzek. Felkerestem Kiss Nándort, aki középiskolában volt a hittantanárom, majd 
ráírtam a lelkészemre Gyenge Károlyra a facebookon első üzenetként, hogy “Áldás békesség tiszteletes úr! 
Lehet, hogy lelkész szeretnék lenni, beszélhetnénk é?” Biztos jót nevetett ezen az üzeneten. Így kezdtem el 
érdeklődni a lelkészi pálya iránt először teljesen világi kérdésekkel. Majd gyorsan kiderült, hogy hova tudnék 
jelentkezni és, ha abban az évben szeretnék indulni, 27 évesen már akkor, február 15-ig be kellett volna adni 
a papírokat és mivel külföldi hallgatóként jelentkeztem volna, ez nagyon sok papírmunkát jelentett és a szerb 
dokumentumokat le kellett fordítani magyarra. Ezért úgy döntöttem, hogy először legyek tisztában a református 
hitemmel. Olvastam a Második Helvét Hitvallást és a Heidelbergi Kátét, gondoltam hogy ha ezekkel egyet 
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tudok érteni akkor van mit keresnem a református lelkészi pályán, ha ezzel nem egyezek akkor lehet máshol 
kellene kopogtatni. Rögtön nagyon sok kérdésem lett és ezzel a lelkészemet kerestem. Abban az időben jött 
hozzánk Beszédes Mária lelkésznő is, így mindkettőjükkel tudtam már konzultálni. Végül úgy döntöttem, 
hogy beadom Pápára a jelentkezést. Csatlakoztam a Torontálvásárhelyi egyházi kórushoz, ezzel is jobban 
bekapcsolódtam a gyülekezeti életbe. Ahogy közeledett a felvételi a Pápai Református Teológiára rájöttem, 
hogy nem tudok imádkozni. Mindig úgy imádkoztam, hogy gyorsan hálát adtam valamiért Istennek, hogy 
“krediteket szerezzek”, hogy legyen miért kérni, majd kértem azt, amit igazából szerettem volna, hogy segítsen 
Isten. Így mentem el Beszédes Mária lelkésznőhöz, hogy nemsokára felvételizek a teológiára, de igazából 
nem tudok imádkozni. Nagyon jó tanácsokat adott, különböző imádkozási formákat hozott a figyelmembe. 
Pünkösd vasárnap délután eldöntöttem, hogy lemondok arról, hogy hadarjak Isten előtt és eldöntöttem, hogy 
legalább egy órát Istennel fogok tölteni csendességben, amikor ez bekövetkezett rendkívüli érzések vettek 
körül, nagyon könnyűnek éreztem magamat a legboldogabb gyermekkori emlékeim jutottak eszembe pedig 
közben nagyon feledékenynek tartom magamat. Ezt megerősítésként vettem Isten oldaláról, hogy tényleg 
jelenleg egy jó pályán haladok. Ahogy kitartottam emellett a pálya mellett sok más megerősítést is kaptam.

Hogyan ismertétek meg egymást?
Hargita: Mivel kevés teológus van Vajdaságból Magyarországon 
református teológián, tudtam, hogy van egy Debelyacsai teológus 
Pápán. A Csillagpont Fesztivál kiscsoport vezetőinek felkészítésére 
mentem Debrecenbe, akkor Kárpátaljáról, ahol önkéntes voltam. Ezen 
a felkészítőn valaki ezt mondta: “Vajdasági vagy?  Ismerek én is egy 
vajdaságit, aki a barátom. Érdekes,hogy milyen hagyományőrzők és 
konzervatívak ők otthon a gyülekezetben és a templomban.” Ezeket 
a dolgokat  nagyon furcsának találtam, de elég volt ahhoz, hogy egy 
mély negatív nyomot hadjon bennem. 
Következő év húsvétján jött Csaba Hertelendyfalvára legációba. 
Előítéletekkel voltam iránta, így ismerkedtünk meg. Én már akkor 
felfigyeltem rá, pozitívan csalódtam az előítéleteim ellenére. Csaba 
nem figyelt fel rám még akkor. Nyáron beszélgettünk egyszer, kétszer. 
Szeptembertől változott meg mindkettőnknek eléggé az élete. Én 
akkor lettem tanítónő itt Maradékon, ami nagy kihívás volt számomra. 
Csaba pedig Prágába költözött fél évre. Akkor kezdtünk el beszélgetni 
és gyorsan mindennapossá váltak a beszélgetéseink.

Csaba: Szeretném kiegészíteni ezt a konzervatív dolgot. Az egyik 
kolléganőm, aki nálunk volt, azt híresztelte, hogy a mi családunkban 

mindig a nők kell szedjék a levest, mert neki nagyon jól esett, hogy az én anyukám kiszolgálta őt. 
A megismerkedésünk az én szempontomból teljesen más volt, mert én a Püspök Úrhoz készültem legációba, 
ami számomra egy nagy dolog volt, mivel ez volt vajdaságban a második legációm. A legáció az, amikor a 
teológiát képviselve nagy ünnepekkor kimegyünk gyülekezetekbe, ahol hirdetjük Isten Igéjét, megismerkedünk 
az ottani gyülekezettel, szokásokkal. Én főleg arra figyeltem, hogy ne remegjen a térdem és a hangom és 
hogy szépen elmondjam a prédikációt. Nem annyira tűnt fel, hogy az első padban egy szép lány tíz  gyerekre 
vigyáz, akiket rá próbál venni, hogy maradjanak csendben. Igen, akkor láttuk egymást, de az én gondolataim 
tényleg máshol voltak. Amikor kikerültem Prágába akkor kezdtünk el többet beszélgetni. Ez teljesen egy baráti 
ismerkedés volt hónapokig. Újév után egy héttel kijött Hargita Prágába négy napra, egy hosszú hétvégére. Ezen 
a hétvégén is leszögeztük, hogy mi jók vagyunk szingliként, így is fogunk meghalni és boldogok vagyunk, 
nekünk más nem is kell az életben, barátokként váltunk el. Csak a dolog másik oldala az volt, hogy a szívem 
megszakadt és sírva utazgattam haza a metrón a kollégiumig és akkor jöttem rá, hogy ez tényleg több lesz, 
mint barátság.

Hogy sikerült beilleszkedni az új szolgálati helyeteken? Beszéljetek az első benyomásokról, hiszen még 
nem sok ideje vagytok itt, viszont már mind a ketten ismertétek Maradékot valamilyen szinten.

Csaba: Nekem a tanulmányaim nem mentek gördülékenyen, így fél évet passziválnom kellett, amit arra 
terveztem szánni, hogy majd a hébert gyakorlom. Hála Istennek mostmár megvan és azóta már több arra épülő 
vizsga is. Abban a fél évben különösen is rájöttem arra, hogy mennyire az életem gyökeres alapvető részévé 
vált az igehirdetés. Egy hónap után, hogy nem tudtam Igét hirdetni sem a teológián, sem gyülekezetben, 
nagyon hiányzott, szinte depresszióba kergetett. Tényleg nagy áldásnak éreztem akkor is, hogy a maradéki 
és az újvidéki gyülekezet szeretettel befogadtak és tudtam helyettesíteni párszor. Már akkor ismerkedtem a 
gyülekezettel, és meg is szerettem a gyülekezeteket. Számban nem a legnagyobbak az országban, de szerintem 
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a gyülekezeti tagoknak talán legnagyobb a 
szívük az országban. Amikor felvetődött az az 
ötlet, hogy a házasság után én egyéni tanrendben 
szeretném folytatni a tanulmányaimat, ami 
alapvetőleg azt jelentette volna, hogy havonta fel 
kellene utaznom Pápára pár nap konzultációra. 
Ezután felmerült, hogy a maradéki gyülekezet 
nyitott lenne egy segédlelkész befogadására és 
rám gondoltak ebben a kérdésben. Nagy örömmel 
fogadtam a meghívást és nagy szeretettel jöttem 
ide. Végül nem teljesen terv szerint alakultak 
a dolgok, mivel a koronavírus beavatkozott, 
így most digitális tanrendben, távoktatásban 
vagyok, ami a gyülekezeti szolgálatokat illetve 
talán még jobb is. A közös életünk kezdetén és a 
beilleszkedés szempontjából is jobb, hogy nem kell minden hónapban elutaznom Magyarországra. 

Vannak e nehézségek?
Csaba: Komolyabb nehézségekbe még nem 
ütköztünk. Örömmel vettem, mint a gyülekezet 
segédlelkésze a lelkészi feladatok sokszínűségét. 
Különösen egy ilyen fejlődő gyülekezetben, azt 
hogy a lelkészi szolgálaton kívül mennyi fajta 
adminisztratív és más fizikai beavatkozás is 
szükséges. Az egyik kedvencem a markológép 
használata volt, amire sokat vártam. Jó 
meglepetés volt a feleségem számára, amikor 
készültem az igehirdetésre és az tényleg nagyon 
gyorsan megszületett, amin ő csodálkozott. Az 
én válaszom az volt, hogy persze, amíg három 
nap a markológéppel dolgoztam csak ezen 
tudtam gondolkozni, úgyhogy volt rá időm. A 
fizikai munka és a szellemi munka jól összeillik. 
A nehézség egyenlőre az, hogy jusson idő mindenre, a tanulmányokra és a szolgálatokra egyaránt. Nagy 
pozitívum, hogy bevezettük a reggeli áhítatokat a gyülekezetben, minden hétköznap reggel hét órakkor és 
utána a munkatársaknak egy rövid megbeszélést is tartunk.

Hargita: Mivel Csabát ide hívták segédlelkésznek, én 
Újvidéken terveztem munkát keresni, de először vártam, 
hogy kicsit lecsituljon a járványhelyzet. Közben óvónő 
nélkül maradt a maradéki gyülekezet és felajánlották nekem 
ezt a munkahelyet, amit én örömmel vállaltam el, mert ez egy 
újabb kihívás. Könnyített a kezdésben az, hogy már ismerem 
a maradéki közösséget, mivel két évig itt laktam. Egyelőre 
nagyon élvezem. Sajnos annyira tele van az óvoda, hogy 
túljelentkezés miatt vissza is kellett utasítani többeket. Úgy 
látom, hogy a gyerekek is szeretnek ide járni.

Van e olyan ige, ami erősíti a kapcsolatotokat, erősít a szolgálatokban?
Csaba: Nincs, de a kapcsolatunk elejétől kezdve egyértelműen érezzük, hogy ez a kapcsolat Isten akarata 
szerint jött létre. Már a házasság előtt is Istenre alapoztunk és úgy igyekeztünk építeni a kapcsolatot, hogy 
hárman vagyunk benne. A Szentírás egészében szeretünk tájékozódni.

Hargita: Én hiszek abban, hogy egy ember életében vannak meghatározó pillanatok, amikor egy Ige nagyon 
sokat jelent. Nekem volt ilyen régebben, amikor egy nagyon fontos dologban, nagyon sokáig imádkoztam és 
úgy éreztem, hogy nem kapok választ. Amikor én döntöttem, utána olvastam azt a Bibliában, hogy csak azt 
tettem, ami a kötelességem. Ez nagyon megerősített engem abban, hogy először Istennek való engedelmesség 
és utána jön Istennek a válasza. Én ezt tapasztaltam. A Szentírás tényleg fontos a kapcsolatunkban, reggelente 
két részenként olvassuk, ezt már szinte két éve gyakoroljuk. 

Köszönöm a beszélgetést. Isten áldása kísérjen közös utatokon.
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